
Oświadczenie złożone 

przez senatora Roberta Dowhana 

na 85. posiedzeniu Senatu 

w dniu 18 października 2019 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra finansów, inwestycji i rozwoju Jerzego Kwiecińskiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

Jako senator Rzeczypospolitej chciałbym odnieść się do planowanych zmian w systemie podatkowym. 

Tabela VAT wprowadzona w listopadzie 2018 r. zwiększyła stawki na produkty polskie, a jednocześnie 

dla zachowania równowagi obniżyła VAT na produkty tradycyjne produkowane przez koncerny zagraniczne. 

W nowej tabeli VAT z 5% do 25% wzrosło opodatkowanie napojów owocowych z wysoką zawartością soku. 

Rząd nie zwrócił uwagi na to, że żywność produkowana przez polskich producentów z polskich owoców jest 

niskoprzetworzona w przeciwieństwie do produktów zagranicznych koncernów. Polskie firmy zapłacą wobec 

tego większe podatki niż firmy zagraniczne. Problem dotyczy głównie rodzimych owoców. 

Przepisy podatkowe zawierają wiele absurdów, takich jak np. uznanie chipsów za wyrób piekarniczy. Po-

datki w Polsce są nie tylko wysokie, ale też bardzo skomplikowane. Ustalając tego typu zmiany, musimy 

liczyć się również z niefiskalnymi konsekwencjami. Kiedy tworzy się kolejne przepisy, nie można robić tego 

w oderwaniu od realiów, bez szczegółowych konsultacji społecznych oraz opinii ekspertów. VAT wymaga 

uporządkowania w taki sposób, by nie szkodził krajowym producentom. Każdy zdaje sobie sprawę, że w 

obecnym stanie gospodarki obniżenie podatków jest niemożliwe – należy więc uprościć system podatkowy 

tak, by nie przyczyniał się on do generowania problemów, ale pomagał polskim przedsiębiorcom. 

W związku z tym wnoszę o ponowne przeanalizowanie proponowanych zmian pod kątem konsekwencji 

wynikających z ich wprowadzenia. 

Z poważaniem 

Robert Dowhan 
 


